
1 

 
ROSKILDE FLYVEKLUB 

Lufthavnsvej 30, ROSKILDE LUFTHAVN, 4000 ROSKILDE 
www.roskildeflyveklub.dk 

 

Ordinær generalforsamling i Roskilde Flyveklub den 28. marts 2019 kl 19.45 
 
Dagsorden: 
Dagsorden i henhold til vedtægterne: 

1. Valg af dirigent og referent. 
2. Aflæggelse af årsberetning. 
3. Fremlæggelse af regnskab og meddelelse af decharge. 
4. Behandling af indkomne forslag: Se bilag. 
5. Budget og fastsættelse af kontingent 
6. Valg af: 

a. Medlemmer til bestyrelsen. På valg er: 
Poul Vedersø, ikke villig til genvalg. 
Christian Myhre Johnsen, ikke villig til genvalg. 
Carsten G. Jensen, villig til genvalg. 

b. Suppleanter til bestyrelsen. På valg er: 
Lennert René Pedersen, ikke villig til genvalg. 
Jesper Nielsen, villig til genvalg 

   Revisorer og revisorsuppleanter 
Intern revisor, Jørn Erik Smidt 
Suppleant, Palle Stenver 
Ekstern revisor, Robert Rutenfeld 

c. Repræsentanter til klubber, foreninger eller lignende. 
7. Evt. 

 
Referat: 

1. Per Ranneries valgt som dirigent og Morten Rugbjerg som referent.  
Dirigenten konstaterede at indkaldelsen var indkaldt i henhold til vedtægterne og dermed 
beslutningsdygtig. 
 

2. Formandens (Per Faldborg’s) beretning blev fremlagt og er vedlagt sidst i referatet. Der var 
ingen kommentarer.  
 

3. Kassereren, Jacob B. Jacobsen, fremlagde regnskabet inkl. driftsopgørelse for BLB, BLZ og 
TFK. 
 
Kommentarer: 

• Poul Vedersø kommenterede punktet ”Vedligeholdelse af klubhuset” som følger: 
”Punktet er budgetteret med 10.000 kr, men der er brugt 111.787 kr. dvs. at det er 
overskredet med 101.787 kr. svarende til 1018%, uden at en generalforsamling har 
godkendt det. 
På baggrund af ovenstående får bestyrelsen en kraftig påtale for den voldsomme 
overskridelse af budgettet og tilsidesættelsen af RFK’s vedtægter § 7.7. Desuden 
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pålægges bestyrelsen fremover at overholde det på generalforsamlingen vedtagne 
budget punkt for punkt. 
Samtidig pointeres det, at beløbet som er nævnt i vedtægternes § 7.7 højst kan benyttes 
én gang for hvert punkt i budgettet, og højst 3 gange i alt årligt. 
Endvidere skal det nævnes, at der bør vælges en kritisk revisor, som mødes med 
formanden og kassereren (og evt. forretningsføreren) mindst to gange årligt, i februar og 
august, for gennemgang af regnskab og budget.” 

• Tue Freltoft foreslog at vedtage følgende: ”Regnskabet er tilfredsstillelse og godkendes”. 

• Jacob Jacobsen sagde, at han var klar over reglerne. 

• Per Faldborg sagde, at bestyrelsen havde diskuteret forbruget i forhold til vedtægterne, 
men havde ment, at man handlede i overensstemmelse med vedtægterne. 

• Poul Vedersø bad om skriftlig afstemning om sit forslag. Resultat: 6 ja, 39 nej, 1 blank. 
Forslaget blev hermed ikke vedtaget. 

• Værdifastsættelsen af klubbens fly blev diskuteret. 

• Regnskabet er godkendt af den eksterne revisor og af bestyrelsen. Den interne revisor 
(Jørn Erik Smidt) har revideret regnskabet og godkendt det, men endnu ikke sendt det til 
bestyrelsen/kassereren. 

 
Regnskabet blev godkendt. 
 

4. Behandling af indkomne forslag: 
 

 
Forslaget blev vedtaget. 
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Per Faldborg præciserede, at der var tale om en underskudsgaranti, og at RFK således ikke på 
forhånd skal betale noget. 
 
Forslaget blev vedtaget. 
 
 

 
Per Faldborg præsenterede bestyrelsens forslag og strategi. 
 
Poul Vedersø havde undersøgt, hvor stor en del at flyvetiden for BLB, BLZ og TFK var IFR og nat-
VFR: 5,2% IFR, 1,8% nat VFR i 2017+2018 (baseret på tårnets data). Herefter præsenterede han 
sit forslag og strategi. 
 
Pouls forslags punkt 3 ændres til: Der installeres ikke nye instrumenter, der blokerer for et 
glascockpit. 
 
Da Pouls forslag var mest vidtgående stemtes først om Pouls forslag. 





Årsberetning 2018 for Roskilde Flyveklub  
Ved generalforsamlingen den 22. marts valgte 3 af de daværende bestyrelsesmedlemmerne ikke at 
genopstille, inklusiv Poul Vedersø som gennem 25 år havde siddet i RFK’s bestyrelse, heraf mange år 
som formand. Som nye medlemmer til bestyrelsen blev Nick Nielsen og Per Faldborg Olesen valgt. 
Carsten Jensen blev genvalgt. Som ny suppleant blev Søren K. Nielsen valgt. Der manglede herefter 
en suppleant, som Sten Vesterli tiltrådte efter generalforsamlingen. Bestyrelsen konstituerede sig 
med Per Faldborg Olesen som ny formand. 

Der blev udpeget ansvarsområder for de forskellige bestyrelsesmedlemmer, som følgende: 

1. Flyveture – Palle Thomsen / Per Ranneries 
2. Klubaftner torsdag med flyrelaterede emner – Per Faldborg Olesen / Sten Vesterli 
3. Klubarrangement/fester – Per Faldborg Olesen / Thomas Fest 
4. Klubhuset/hangar – John Christensen / Jakob Borup Jakobsen 
5. Klubbens fly - John Christensen / Christian Zilstorff 
6. Roskilde Airshow – Nick Schou Nielsen (RFK’s repræsentant i RAS) 
7. Hjemmesiden/IT – Søren Krog-Nielsen, Nick Nielsen og Tim Bregning 
8. Flyveskolen – John Christensen / Poul Vedersø 

 

Der blev afholdt ekstraordinær generalforsamling den 25. oktober, hvor nogle vedtægtsændringer 
blev besluttet samt beslutning om nyt varmestyringsstem. Opgradering af klubbens fly blev udsat. 
Sidstnævnte kommer jeg tilbage om under klubbens fly. 

På bestyrelsens første møde blev følgende strategier for klubben besluttet: 

• Flere flyveture 

• Bedre indretning af klubhuset 

• Mere information om aktiviteterne både internt og eksternt 

• Flere arrangementer i klubhuset 

• Opgradering og køb af egne fly 

Punkter som jeg efterfølgende vil uddybe. Først skulle vi dog lige have EU’s forordning om 
persondatabeskyttelse (GDPR) på plads, som blev gjort med hjælp fra et par klubmedlemmer. Tak. 

Økonomi 
Først lidt om klubbens økonomi. Som det senere vil fremgå ved fremlæggelsen af klubbens regnskab, 
så har RFK en sund økonomi med et større opsparet beløb, Dette giver mulighed for at foretage 
tidligere nævnte strategi for opgradering af vores fly. Desuden har klubben et godt klubhus og 3 fly. 

Der er per d.d. 471 medlemmer i klubben. 

Klubbens bygninger 
Klubhus – Klubben har et fantastisk godt klubhus, men blev ikke udnyttet optimalt. Bestyrelsen 
besluttede derfor: 

• Fjerne dele af væggen ind til instruktørlokalet og flytte baren derhen 
• Flytte instruktørlokalet ind i lokalet ved siden af toiletterne 
• Oprydning i de 3 rum som blev brugt til diverse opbevaring, så der kun var behov for ét rum, 

som blev det sidste rum til venstre. Her blev indkøbt reoler. 
• Oprettelse af et briefing- og simulatorrum, så disse ting kunne flyttes fra opholdslokalet. 

Opdatering af simulator og ny printer og PC. 
• Opsætning af stort TV i opholdslokalet med Apple TV  



• Trådløse højtalere – reol i baren – hyggelys i baren  
• Indkøb af lounge møbler samt borde/bænke til terrassen 
• Fjernelse af møbler m.m. i gangen 
• Udendørs skur til haveredskaber 
• Nye gavle, som er vedligeholdelsesfri 
• Ny projektor i det store mødelokale 
• Nyt internet 
• Nyt varmestyring system 
• Der planlagt maling af huset udendørs den 5. maj 2019 

Hangar 
Der er blevet udført fuglesikring af hangaren samt der bliver snart opsat vask inde i hangaren. Der er 
planlagt oprydning i hangaren 5. maj 2019. 

Der har i hele året været 6 fly i hangaren, hvoraf de 3 er klubbens egne. De største udfordringer har 
været skader på fly ifm. flytning af flyene. Især RBG har haft mange skader til stor irritation for både 
ejer og bruger. Der er lavet flere brugervejledninger til Moover, spil m.m. for at forhindre disse 
skader. Senest en video. 

Klubbens fly 
Det har været en fantastisk sommer med godt flyvevejr, hvilket har gjort at vores 3 fly har fløjet 
rigtig meget. Desværre blev BLZ beskadiget og var ude i længere tid. I den forbindelse blev der 
installeret en Garmin G5 attitude indicator, som det er min klare opfattelse klubbens medlemmer 
har taget godt i mod. BLB var sidst på året i Tyskland for at få lavet brændstoftankene. 

Klubfly fik en ny C172, men mistede også en C182. 

Det bringer mig frem til bestyrelsens ønske om opgradering af instrumenterne i klubbens 3 fly. På 
den ekstraordinære generalforsamling havde bestyrelsen et forslag om bevillig af 320.000.- kr. til 
opgradering af klubbens 3 fly. Det medførte en længere diskussion som førte til at forslaget blev 
sendt tilbage til bestyrelsen for en uddybende strategi, både kort- og langsigtet. Efterfølgende har 
der været afholdt informationsmøde med GA-service om nogle af de Garmin instrumenter som er på 
markedet, bestyrelsen har udarbejdet en mere detaljeret strategi, som forhåbentlig vil blive 
vedtaget senere på denne generalforsamling. 

Der er blevet nedsat en arbejdsgruppe som arbejder med at finde et fly som kan sælges i anparter til 
klubbens medlemmer, men administreres af klubben. Efter en brugerundersøgelse er det et rejsefly 
der skal findes. F.eks. en C182 eller en Piper Dakota. Jeg ser frem til at gruppen fremkommer med 
forslag. 

Det er besluttet at indføre et nyt bookingsystem for Klubfly, og valget er blevet MywebLog, som 
indeholder logning og udregning af tider og priser og meget mere. Det forventes at kunne tages i 
brug i efteråret 2019.  

Den 5. juni var der en nødlanding med OY-BJF. Heldigvis ikke med personskade. Der er i den 
forbindelse udarbejdet en ”CHECKLISTE - efter flyvehavari eller en alvorlig flyvehændelse”, som 
findes i alle fly samt på hjemmesiden. 

Der er også kommet nye og mere up to-date billeder af RFK’s fly på hjemmesiden. 

Flyveskolen 
Der er blevet afholdt følgende kurser i radionavigation og PPL. 

Færdiggjorte, beståede elever i 2018:                                                 11 stk. PPL-certifikater. 

Flyveelever der pt. er i gang med praktisk flyvning:                         12 stk. 

Nye flyveelever der pt. er i gang med PPL-teori + radiokursus:       13 stk.  



Der har været afholdt 2 N-BEG kurser med i alt 10 elever og 3 BEG kurser med i alt 10 elever. Én 
BEG-elev bestod ikke, alle andre har bestået. 

Der er kommet nye regler fra EASA/TS vedr. flyveskoler, hvilket gør at vi ikke behøver at være en 
Approved Training Organisations (ATO) skole, men kan nøjes med at være en Declared Training 
Organisation (DTO). Skolen fortsætter dog med at være en ATO. 

DMU / AOPA 
DMU og AOPA DK fusionerede den 2. september 2018 og heder nu AOPA DMU. 

De væsentligste punkter i forbindelse med fusionen er: 

• Den fusionerede organisation vil bære navnet “AOPA DMU”. 
• Den fusionerede organisation vil forblive en del af det internationale AOPA 

samarbejde IAOPA. 
• Den fusionerede organisation vil tilbyde mulighed for medlemskab, enten via 

en flyveklub eller via direkte medlemskab, som individuelt medlem eller som 
firma. 

• Kontingentet indrettes så der opnås størst mulig valgfrihed for tilvalgsydelser 
mod ekstra betaling, som f.eks. magasiner og der bliver en rabatmulighed for 
pensionister. 

Alle medlemskaber for 2018 videreføres i den fusionerede organisation, uden kontingent-effekt i 
2018. RFK er ikke længere direkte medlem af KDA. 

Henrik Værø udtræder ved næste AOPA DMU generalforsamling. Vi vil fortsat gerne have et medlem 
fra RFK i AOPA DMU. Interesserede må gerne kontakte formanden. 

Klubture 
Der har været flyveture til følgende steder: 

• Pinsetur til Colmar  
• Aeroseum Flymuseum 17/6 - aflyst 
• Vaffeltur til Hässleholm 20/6 
• Weekendtur til Læsø 23-24/6 
• Søndagstur til Schwerin1/7 
• Flyvefisk, Höganäs7/8 

Alt i alt blev de fleste ture gennemført, men bortset fra pinseturen med ret få fly. 

Bestyrelsen har besluttet at for sommeren 2019 skal der så vidt muligt være ture hver uge/weekend. 
Der skal tilmeldes til Per Ranneries, som løbende opdaterer en oversigt over ture og tilmeldte, så det 
kan ses hvor mange og hvem der har tilmeldt sig, samt om der eventuelt er ledige pladser. Oversigt 
over turene er netop udsendt via Nyhedsbrev. 

Klubaftner / arrangementer 
Som et led i at gøre klubben mere attraktiv for medlemmerne har der for vinteren 2018/19 været 
arrangementer stort set hver torsdag aften med stort fremmøde. I alt 21 arrangementer. 

Udover dette har der været arrangeret en kombineret fly-in / sommerfest. Selvom der var blevet 
informeret godt om vores fly-in, kom der ikke et eneste fly udefra. Heldigvis kom der en del 
medlemmer både til vores fly-in og om aftenen til sommerfesten. I slutningen af november var der 
traditionen tro julefrokost. 

Der er efterlyst medlemmer til et fest- og barudvalg, da Thomas Fest ikke kan fortsætte alene med at 
arrangere diverse fester. Desværre er der ikke nogen der har meldt sig, så vores fester og en mere 
aktiv bar hænger i en tynd tråd. 



IT 
I stedet for RFK månedsmail bliver der nu udsendt nyhedsbreve efter behov. Både interne og 
eksterne kan tilmelde sig dette nyhedsbrev via vores hjemmeside. Der er siden sidste 
generalforsamling udsendt 18 nyhedsbreve. 

Som nævnt tidligere er der sket en opgradering af vores internet, Pc’er, Printer, simulator, TV, 
projektor. Ligeledes er vores hjemmeside blevet gennemgået og der er bl.a. lavet en ny kalender 
med oversigt over ture og arrangementer samt brug af mødelokaler. 

Roskilde Airshow 2019 
Der arbejdes som sædvanlig hårdt på at lave et flot Airshow i weekenden den 16.-18. august. Bl.a. 
forsøges der at skaffe penge til at få Sally B, en flyvende fæstning B-17, fra Duxford til Air showet. På 
den baggrund har Roskilde Airshow anmodet om en underskudsgaranti på 200.000.- som skal 
behandles senere på denne generalforsamling. At skaffe frivillige er som sædvanlig svært, men vi 
nærmer os faktisk det antal der er behov for. Meget glædeligt. Det er nu muligt at tilmelde sig som 
frivillig via en formular fra både Air showets og klubbens hjemmeside. Jeg håber mange af klubbens 
medlemmer melder sig, så der ikke skal bruges penge på at købe for mange frivillige fra 
sportsklubber. 

Samarbejde 
Det er aftalt med Center Air, at deres elever er velkomne til vores klubaftner. RFK fortsætter sit 
tætte samarbejde med Trafikstyrelsen, Flight 4000, Roskilde Lufthavn, AOPA DMU, Roskilde Airshow 
m.fl. 

Til sidst en meget stor tak til bestyrelsen for et fantastisk samarbejde, trods de mange bolde der har 
været i luften det sidste års tid. Der er blevet ryddet op, malet, installeret og meget mere, og altid 
har humøret og entusiasmen været høj. Peter Lind og Palle Thomsen har begge efter mange år i 
bestyrelsen besluttet ikke at genopstille. Stor tak til dem begge for deres arbejde i bestyrelsen. 

Når der skal vælges medlemmer til bestyrelsen under pkt. 6, håber jeg at generalforsamlingen vil 
imødekomme de forslåede personer til valg af medlemmer til bestyrelsen. 

Også en stor tak til de medlemmer udenfor bestyrelsen som har givet en hånd med, så vi kan 
fortsætte med at forbedre vores klub. Vi har alle mulighederne for at gøre. Med næsten 500 
medlemmer, håber jeg at endnu flere medlemmer vil deltage aktivt i klubben, når vi har brug for det. 

Per Faldborg Olesen 
Formand 
Marts 2019 



Bilag 1. Bestyrelsens forslag til strategi for opgradering RFK fly 

På den ekstraordinære generalforsamling den 25. oktober 2018 blev det besluttet at bestyrelsen skulle 

arbejde videre med opgradering af RFK flyene. På den baggrund har bestyrelsen udarbejdet 

nedenstående kort- og langsigtede strategi for flyene i RFK. Det er hensigten, at opgradere flyene 

gradvist over tid, efterhånden som de skal på værksted og der er økonomi til opgraderingen. Specifikt 

er det hensigten, at: 

 De nuværende 3 fly skal ikke opgraderes til ”glascockpit”, blandt andet fordi det vil blive meget 

dyrt, og at det er ældre fly med en mindre motorer. 

  Instrumenterne skal dog være fremtidssikret instrumenter. (Radioer 8.33 MHz, mode S 

transpondere, GPS/PBN med SBAS funktionalitet (Europa: EGNOS, USA: WAAS). 

 Der installeres certificerede instrumenter fra producenten Garmin, idet det skal være muligt at 

vælge et af de 3 fly, uden man skal sætte sig ind i funktionen af ikke-kendte instrumenter, hvis 

man ikke lige kan få det fly man ønsker. Det øger også sikkerheden, at man har samme 

instrumentfunktionalitet i alle 3 fly. 

 De 2 af flyene skal være til IFR-flyvning. BLB (har allerede GPS) og TFK med mulighed for GPS 

anflyvninger. Der ønskes 2 fly, bl.a. fordi BLB er med dieselmotor, og det skal være muligt at 

flyve IFR uden at blive checket ud på dieselmotor. Desuden skal instrumenterne kunne være 

assisterende for udførelsen af Nat-VFR. 

 BLZ som VFR-fly og den nuværende instrumentering beholdes, evt. med udskiftning af 

transponder til mode S. 

 For ovennævnte 2 fly til IFR, planlægges opgradering med 2 stk. Garmin G5 instrumenter 

(Attitude Indicator og DG/HSI (Directional gyro/Horizontal Situation Indicator) samt Garmin 

GTN650 Moving map/GPS i TFK. Dette betyder også at vaccum systemet ikke længere er 

nødvendigt og dermed kan frigøre vedligehold og udgifter for af dette system. 

 Hvis eller når økonomien tillader det, kan det besluttes at installere autopilot i ét eller flere af 

flyene (Garmin GFC 500 Digital Autopilot) samt Garmin Flight Stream 510 (til overførelse af 

flightplans m.m.). Samme instrumenttype (Garmin) vil sikre, at instrumenternes funktionalitet 

indbyrdes fungerer uproblematisk. 

 På længere sigt ønsker bestyrelsen indkøb af fly som enten er fly der allerede har glascockpit 

eller fly af lidt ældre dato som opgraderes med helt nye glascockpit instrumenter. Disse fly 

anskaffes enten som anpartsfly blandt medlemmerne, hvor RFK står for anskaffelsen og alt det 

administrative og/eller direkte køb af klubben, såfremt økonomien tillader det. Flyene skal 

have større motor og kunne transportere 4 personer for længere flyvninger (rejsefly). Det kan 

f.eks. være C182, Piper Dakota, Piper Archer og C172SP med 180 hk. Umiddelbart ikke fly med 

optrækkelig understel, da det erfaringsmæssig er dyrere at vedligeholde. 

 Flyene skal som udgangspunkt være Piper eller Cessna, igen for at det er lettere at kunne skifte 

blandt de fly der er til rådighed, og det ikke er nødvendigt at blive udchecket på mange 

forskellige flytyper. Dette er blandt andet taget i betragtning, da en relativt stor del af klubbens 

medlemmer kun flyver et mindre antal timer om året, og derved nemmere vil kunne anvende 

ensartede fly og instrumentering. 

  



Bilag 2. Poul Vedersø forslag til strategi for opgradering af RFK fly 
 

FORSLAG  TIL  GENERALFORSAMLINGSBESLUTNING D. 28/3-2019 

Emne: Instrument-opgradering. 

1. Vedr. den igangværende instrumentfornyelse i klubbens fly fastsættes det, at det langsigtede 

mål med udskiftningen er at overgå mest muligt til digitale instrumenter med en god, stor 

skærm (ca. 10”) med både PFD og MFD visning (med GPS og med motorinstrumenter) 

umiddelbart foran pilotsædet. 

 

2. Et af klubbens fly, OY BLB, skal fortsat være IFR-instrumenteret, med minimal PBN-

instrumentering, mens OY BLZ og OY TFK instrumenteres til VFR flyvning. 

 

3. Når den nuværende kunstige horisont i BLB går i stykker, og ikke længere kan repareres, 

installeres en elektronisk erstatning, f.eks. Garmin G5/attitude – evt. flyttes G5’eren fra BLZ 

over i BLB. Der installeres ikke G5/HSI eller lignende i nogen af klubbens fly, før prisen for 

instrumentet + magnetometer + installation og justering + moms er under 50.000 kr. pr. stk.  

 

 

Bemærkninger til forslaget. 

Bestyrelsens forslag er ALT, ALT, ALT for dyrt. Hvis vi skal gøre os håb om på et senere tidspunkt at 

anskaffe nye fly, skal vi passe godt på pengene og bruge dem fornuftigt. Vi har simpelthen ikke råd til 

at solde 320.000 kr. op på rivende dyrt Garmin- IFR-udstyr til vores fly, som i øvrigt kun benyttes til 

IFR-flyvninger, inkl. IFR-skoleflyvninger, i 5,27% af flyvetiden (2017-2018). Vi må prioritere VFR-

flyvning (og instrumentering) meget højere.  

 

1. BLB kan først leve op til det langsigtede mål, når den gamle Garmin 430 på et senere 

tidspunkt skal udskiftes. Den nuværende Garmin 430 har ingen PDF eller MFD, og den har 

heller ikke nogen form for elektronisk instrumentvisning.  

Når den nuværende kunstige horisont ikke længere kan repareres får BLB installeret, evt. 

overflyttet fra BLZ, en G5/attitude eller lignende. I første omgang skal det nye instrument 

fungere som eneste kunstige horisont, og ved en senere større skærmløsning med PFD/MFD 

installation, som back-up.  

 

2. BLZ  skal ikke have IFR-PBN-instrumentering. Den er pt. godkendt til ”gammeldags IFR-

flyvning”. Den har pt. både en G5/attitude installeret og en Garmin Aera500 installeret.  I 

første omgang skal de kobles sammen, så G5’eren vil fungere som kunstig horisont med delvis 

HSI.  

Der undersøges muligheder for at installere en billig skærm (ca. 10”) til installation af et eller 

flere VFR –programmer (planlægnings- navigations- og flyveprogrammer) med PFD/MFD 

f.eks. ForeFlight, Garmin Pilot, Airmate, SkyDemon eller andre.  

Der undersøges muligheder for trådløs dataoverførsel til skærmene. 

Når BLZ får en større skærm med bl.a. 3D syntetisk vision vil den nuværende G5/attitude 

være overflødig, og kan evt. flyttes til BLB. 

 



3. TFK skal ikke have IFR-PBN-instrumentering. Ligesom med BLZ er den godkendt til 

”gammeldags IFR-flyvning”. Der undersøges en række billige muligheder for skærmløsninger 

til VFR-installationer. Det tilstræbes, at BLZ og TFK får samme instrumentering. 

 

Tilbud fra GA-service på over 50.000 kr. for installation af nye instrumenter, bør altid sammenlignes 

med et tilsvarende tilbud fra et tysk, polsk og/eller svensk værksted. 

 

Jeg ser med vilje helt bort fra GTN 650 (eller en brugt G430W), som har en meget lille skærm 

(4,9” hvoraf flyvekortet kun er 3,8”), ingen PFD visning, ingen MFD, og ingen reduktion af 

instrumenter på panelet, men derimod større trængsel. En GTN 650 er overordentlig dyr, og vil 

kun være i vejen for en langsigtet løsning.  

 

Jeg har ligeledes fravalgt G5/HSI, da det er meget dyrt (og overflødigt) at installere den. En 

billig VFR-skærm kan helt overtage funktionen af en G5. 

 

Næste trin på instrumentstigen vil sikkert være installation af ADS-B til brug for trafikinformationer 

samt on-line vejroplysninger. Det vises bedst på den samme skærm, som viser flyvekortet og/eller 3-D 

billedet af den kunstige horisont (Syntetisk Vision) og terrænet. Vi skal derfor sikre, at nyt udstyr er 

forberedt på dette (som. f.eks. SkyDemon er det).   

 

Roskilde d. 27/2-2019 

Poul Vedersø 

 

 




